
گ�روه اقتصادی: دومین جلسه پیگیری مسائل کارگران شرکت 
کشت و صنعت نیشکر هفت تپه با مسؤولان دستگاه های مختلف 
به میزبانی کمیس��یون تلفیق مجلس برگزار شد. در این جلسه 
که ریاس��ت آن بر عهده علی نیک��زاد، نایب رئیس مجلس بود، 
تصمیماتی درباره 4 خواسته کارگران اتخاذ شد. از جمله این موارد، 
 پرداخت حقوق معوق )اردیبهشت و خرداد( کارگران هفت تپه تا
روز چهارشنبه 29 مردادماه بود. »وطن امروز« در گزارش حاضر، 

از جزئیات این جلسه می گوید. 
در هفته های اخیر و با توجه به طرح شکایت کارگران شرکت 
کش��ت و صنعت نیشکر هفت تپه در کمیسیون اصل نود، ۳ تن 
از نمایندگان مجلس ش��ورای اس��امی به منظور بررس��ی این 
موضوع در جمع کارگران حاضر شدند. پس آن مجلس شورای 
اسامی جلسه ای را روز چهارشنبه 15 مرداد برای بررسی و حل 
مش��کات کارگران در محل کمیس��یون تلفیق به ریاست علی 
نیکزاد، نایب رئیس مجلس ش��ورای اس��امی برگزار کرد. در آن 
جلس��ه پس از مطرح شدن خواسته های کارگران و بیان نظرات 
نمایندگان نهادهای مختلف، مجلس ضرب الاجلی یک هفته ای را 
برای رئیس س��ازمان خصوصی سازی جهت ارائه گزارشی مبنی 
بر اعام اهلیت یا عدم اهلیت کارفرمای فعلی ش��رکت کشت و 
صنعت نیشکر هفت تپه تعیین کرد. همچنین محورهای چهارگانه 
خواسته های کارگران که شامل »پرداخت حقوق معوق«، »تمدید 
بیمه«، »تسریع در زمان کاشت نیشکر« و »بازگشت به کار کارگران 
اخراج شده« بود، در همان جلسه مطرح و نهاد های مربوط هر کدام 
موظف به اجرای این خواسته ها و ارائه گزارشی از کارهای انجام 
شده به مجلس در جلسه بعدی شدند. پس از گذشت یک هفته، 
جلسه دوم چهارشنبه 22 مردادماه به منظور پیگیری موارد مطرح 
شده در جلسه قبل و با حضور برخی نمایندگان مجلس شورای 
اسامی، نمایندگان کارگران، دیوان محاسبات، سازمان بازرسی و 
رئیس سازمان خصوصی سازی و استاندار خوزستان به ریاست علی 
نیکزاد، نایب رئیس مجلس در محل کمیسیون تلفیق برگزار شد. 

جزئیات جلسه دوم مجلس با موضوع هفت تپه ■
در آغاز این جلس��ه علی نیکزاد، نایب رئیس مجلس شورای 
اس��امی پس از مرور موارد مطرح ش��ده در جلسه پیش گفت: 
هفته گذشته وعده پرداخت حق بیمه ها از سوی مدیرکل تامین 
اجتماعی خوزستان داده شد اما طبق گزارشاتی که به دست ما 
رسیده، حق بیمه ها هنوز پرداخت نشده است که این موضوع باید 
در این جلسه تعیین تکلیف شود و نماینده سازمان تامین اجتماعی 

تصمیم قطعی را اعام کند. 
محمد محمدی، نماینده سازمان تامین اجتماعی در تشریح 
دلی��ل عدم پرداخت حق بیمه ها اظهار کرد: علت عدم پرداخت 
حق بیمه ها به امید اسدبیگی، کارفرمای شرکت کشت و صنعت 
نیشکر هفت تپه بازمی گردد اما تا پایان مردادماه اقدام به تمدید 
دفترچه های بیمه کارگران تا پایان سال خواهیم کرد و این فرآیند 

تا اواخر این ماه به نتیجه خواهد رسید. 
پس از آن غامرضا شریعتی، استاندار خوزستان که در جلسه 
پیشین این کمیسیون حضور نیافته بود، پیرامون میزان کشت 
نیش��کر گفت: برنامه ریزی امسال برای سطح کشت نیشکر بین 
۳۰۰۰ تا 4۰۰۰ هکتار بوده که به دلیل برگزاری اعتراضات کارگری 
این مهم هنوز محقق نش��ده است اما سعی داریم این کشت به 

حدود ۳۰۰۰ هکتار در سال جاری برسد. 
نیکزاد در جواب صحبت های استاندار خوزستان گفت: با در 
نظر گرفتن اینکه کماکان امکان کشت نیشکر وجود دارد، سطح 
زیر کشت در سال جاری باید بین ۳ تا 4 هزار هکتار باشد و باید 
امسال این میزان کشت انجام شود و طبق وعده استاندار خوزستان، 

اوایل مهرماه باید این میزان به مجلس اعام شود. 
نایب رئیس مجلس شورای اسامی در راستای پیگیری بازگشت 
به کار کارگران اخراج شده، خطاب به استاندار خوزستان گفت: 
تکلیف کارگران اخراجی شرکت هفت تپه نیز باید تا هفته آینده 
مشخص شود و از استاندار خوزستان و سایر مسؤولان و ارگان های 
مربوط انتظار داریم در صورتی که کارگران اخراجی شرکت جرمی 
مرتکب نشدند و پرونده آنان امنیتی نیست، اقدام به بازگرداندن 

آنان به شرکت کنند. 
در ادامه جلسه حاتم شاکرمی، معاون روابط کار وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در پاسخ به سوال نیکزاد مبنی بر زمان پرداخت 
حقوق معوق کارگران گفت: طبق آخرین گزارش��ی که دریافت 
کردیم کارگران شرکت هفت تپه 2 ماه حقوق معوق )اردیبهشت 
و خرداد( دارند و کارفرمای شرکت اعام کرده این معوقات ظرف 
هفته آینده پرداخت می شود. با توجه به اینکه حساب های او که 
به دلیل تخلفات ارزی مسدود شده بود بازگشایی شد، این پرداخت 

هفته آینده )در نهایت تا 29 مردادماه( انجام خواهد شد. 
پس از آن علیرضا صالح، رئیس س��ازمان خصوصی سازی که 
قرار بود در این جلسه گزارشی را مبنی بر اهلیت یا عدم اهلیت 
کارفرمای فعلی شرکت ارائه کند، گفت: طبق بررسی ای که انجام 
شده، امید اسدبیگی، کارفرمای شرکت هفت تپه به برخی تعهداتش 
عمل نکرده و عدم ایفای برخی مفاد قرارداد محرز است اما این 
به معنی عدم اهلیت نیست. موضوع اهلیت اسدبیگی در جلسه با 
معاون اول رئیس جمهور مطرح شده و جزئیات آن به اطاع اسحاق 
جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور رسیده است اما بنده نمی توانم 
به تنهایی در این مورد اظهارنظر کنم. در جلس��ه آینده دس��تور 
معاون اول رئیس جمهور پیرامون این موضوع را اعام خواهم کرد. 
اما نماینده سازمان بازرسی کل کشور درباره اهلیت اسدبیگی 
گفت: سازمان بازرسی کل کشور اهلیت خریدار شرکت کشت و 
صنعت نیشکر هفت تپه را قبول ندارد. جای تعجب دارد که سازمان 
خصوصی سازی در جریان واگذاری هفت تپه به امید اسدبیگی، مفاد 
قانونی را رعایت نکرده است. رجوع به هر کدام از بند های قانونی 
خصوصی سازی در پرونده هفت تپه و رعایت نشدن آنان از سوی 
کارفرما، برای خلع ید او کفایت می کند و اسدبیگی باید خلع ید شود. 
در ادامه نماینده وزارت اطاعات نیز در این جلسه بیان کرد: 
شرکت هفت تپه قبل از واگذاری به بخش خصوصی هم وضعیت 
مناس��بی از نظر پرداخت حقوق ها نداشته و بررسی های ما گواه 
این موضوع است. با این حال دلیلی برای فساد در واگذاری این 
شرکت وجود ندارد، هر چند منابع شرکت پس از واگذاری جوابگوی 

پرداخت حقوق ۶۰۰۰ کارگر نبوده است. 
نیکزاد در ادامه گفت: شرکت هفت تپه در زمان واگذاری ۷۰ هزار 
تن تولید داشته و اکنون این میزان به 18 هزار تن رسیده و همین 
امر نشان دهنده اهلیت نداشتن امید اسدبیگی است و تخلفات او 

محرز است و نیاز به دفاع ندارد.
علی خضریان، عضو کمیس��یون اصل 9۰ مجلس نیز در این 

ب��اره گفت: در واگذاری ش��رکت هفت تپه تخلفاتی آش��کار رخ 
داده و ریاس��ت س��ازمان خصوصی س��ازی باید پاسخگو باشد و 
شفاف سازی های لازم در این باره شود، چرا که عملکرد این سازمان 
حتی در دوره جدید هم چندان موفق نبوده و نباید این را محدود 

به دوران ریاست پوری حسینی کنیم. 
امید آزادی، فعال کارگری ش��رکت کش��ت و صنعت نیشکر 
هفت تپه هم در این جلسه گفت: استاندار خوزستان که اکنون در 
این جلسه حضور پیدا کرده و هیچ اظهارنظری نمی کند، حامی 
کارگران شرکت نیست؛ در غیر این صورت باید در جمع کارگران 
معترض حضور پیدا می کرد و به ما دلگرمی می داد. خواسته جدی 
ما خلع ید اسدبیگی از هفت تپه است و فقط برای تحقق این مطالبه 
در این جلسات حضور پیدا می کنیم. پرداخت حقوق و حق بیمه و 

مزایا و... در درجه دوم اولویت ما قرار دارد. 
در پایان نیکزاد با جمع بندی صحبت های افراد حاضر در جلسه 
مصوب کرد تمدید دفترچه های بیمه کارگران شرکت هفت  تپه تا 

پایان مردادماه انجام شود و بر اساس آن، این دفترچه ها تا پایان 
سال اعتبار داشته باشد. همچنین تاکید کرد: موضوع بازگشت به 
کار 5 کارگر اخراجی این شرکت تا هفته آینده تعیین تکلیف شود 
و در صورتی که پرونده آنان امنیتی نیست و مربوط به اعتراضات 
صنفی و کارگری است، زمینه لازم از سوی استاندار خوزستان برای 
بازگشت به کار آنان فراهم شود. سطح زیر کشت شرکت برای تامین 
منابع اقتصادی مجموعه و جلوگیری از بیکاری کارگران شرکت هم 
حداقل به ۳ تا  4 هزار هکتار برسد. عاوه بر آن، 2 ماه از حقوق های 
معوق کارگران شرکت حداکثر تا 29 مردادماه پرداخت و تکلیف 
خلع ید امید اسدبیگی از سوی سازمان خصوصی سازی هفته آینده 
مشخص شود و نتیجه پیگیری های آن هر 48 ساعت به اطاع 
این کمیسیون برسد. همچنین در صورتی که این سازمان نتواند 
تصمیم قطعی بگیرد، از وزیر اقتصاد برای حضور در جلسه بعدی 
این کمیس��یون با فعالان کارگری و مسؤولان استانی و کشوری 

دعوت به عمل می آید.

دستکاری هسته معاملات بورس 
صحت ندارد

سرپرست مرکز نظارت بر امنیت اطاعات بازار سرمایه 
تاکی��د کرد: هیچگاه به طور عمدی در عملکرد هس��ته 
معامات اختال ایجاد نمی شود بلکه اشکالات فنی بخشی 
از ذات فعالیت های مبتنی بر IT است و همواره در همه 
جای دنیا این سیستم ها با اختال روبه رو می شوند. حامد 
سنجری گفت: رش��د بی سابقه بازار سرمایه، افزایش بار 
هسته معامات را در پی داشت و با وجود مشکات ناشی 
از تحریم، اقدام های کوتاه مدت و بلندمدت گسترده ای با 
هدف رفع اختال هسته معامات انجام شد. اما با توجه به 
شرایط و همچنین باگ های ذاتی حوزه فعالیت های مبتنی 
بر IT، رفع حداکثری مشکات زمان بر است. وی افزود: 
در این شرایط فیلمی با موضوع احتمال دستکاری هسته 
معامات در فضای مجازی منتشر شد که به هیچ عنوان 
مطالب طرح شده در آن صحت نداشت. پس از انتشار این 
فیلم و ادعای دستکاری هسته معامات، مرکز نظارت بر 
امنیت اطاعات بازار س��رمایه موضوع را پیگیری کرد و 
بررسی های لازم را انجام داد. وی افزود: بررسی این مرکز 
نشان می دهد در سیستم شبکه اینترنت برخی ISP ها به 
سمت سرور »ایزی تریدر« حدود ۳۰ دقیقه اختال وجود 
داش��ت. وی افزود: این اختال باعث شد ترافیک داخل 
شبکه ایران و فعالیت برخی اپراتورهای اینترنتی کشور 
محدود شود اما در این نوع اختال در صورت استفاده از 
VPN مسیر ارتباط شبکه ای سامانه )ایزی تریدر( تغییر 

پیدا می کند و مشکل ارتباطی برطرف می شود. 

فروش اوراق سلف نفتی در بورس انرژی 
با طرح ر ئیس جمهوری متفاوت است

اوراق سلف نفتی که فردا )یکشنبه 
2۶ م��رداد( در بورس انرژی عرضه 
می ش��ود ب��ا آنچ��ه رئیس جمهور 
چهارشنبه گذشته درباره آن سخن 
گفت��ه بود، تفاوت دارد. س��یدعلی 
حس��ینی، مدیرعامل بورس انرژی درباره انتش��ار اوراق 
سلف نفتی در این بازار تصریح کرد: این اوراق طبق روال 
انتشار اوراق تامین مالی شرکت ملی نفت انجام می شود. 
حسینی خاطرنشان کرد: طرح اعامی رئیس جمهوری در 
صورت نهایی شدن الزامات حقوقی و مقررات اجرایی آن 
در قالب یک برنامه و از طریق مراجع ذی ربط اطاع رسانی 
خواهد شد. بورس انرژی با انتشار اطاعیه ای اعام کرده 
بود فروش اوراق سلف نفتی با عرضه بیش از 5۰۰ هزار 
بشکه نفت یکشنبه )2۶ مرداد ماه( در تالار بورس انرژی 
آغاز خواهد شد. بر اساس اطاعیه  سایت کدال، نخستین 
مرحله از فروش اوراق سلف نفتی با عرضه بیش از 5۰۰ 
هزار بشکه نفت در این روز و در تالار بورس انرژی با قیمت 
هر بشکه 944 هزار و ۶22 تومان عرضه خواهد شد. حداقل 
خرید برای هر نفر در این عرضه اولیه یک بشکه و حداکثر 
2۰ هزار بشکه است، همچنین سود اوراق 19 درصد و بدون 

پرداخت دوره ای است. 

 جزئیات مالیات مقطوع
خریداران سکه در سال ۹۸

رئیس کل سازمان امور مالیاتی در بخشنامه ای نحوه اخذ 
مالیات مقطوع از خریداران سکه در سال 98 را اعام کرد. 
بر اساس بخشنامه امیدعلی پارسا، تمام اشخاص حقیقی 
خریدار سکه از بانک مرکزی جمهوری اسامی ایران که 
در سال 1۳98 به دریافت حداکثر 185 قطعه سکه اقدام 
کرده اند مشمول مالیات مقطوع موضوع این دستورالعمل 
خواهند بود. میزان مالیات مقطوع قابل پرداخت اشخاص 

حقیقی دریافت کننده سکه بدین شرح است:
1- تا 1۰ سکه معاف از مالیات

2- نسبت به مازاد 1۰ تا ۳۰ سکه به ازای هر قطعه سکه 
2.۰۰۰.۰۰۰ ریال مالیات مقطوع

3- نسبت به مازاد ۳۰ تا 5۰ سکه به ازای هر قطعه سکه 
5.2۰۰.۰۰۰ ریال مالیات مقطوع

4- نسبت به مازاد 5۰ تا 185 سکه به ازای هر قطعه سکه 
۶.5۰۰.۰۰۰ ریال مالیات مقطوع

مهلت پرداخت مالیات موضوع این دستورالعمل تا پایان 
مردادماه خواهد بود. امکان تقسیط مالیات مقطوع تا 4 ماه به 
صورت مساوی وجود دارد. پرداخت مالیات پس از سررسید 
موج��ب تعلق جریمه دیرکرد خواهد بود. در صورت عدم 
تسلیم اظهارنامه مالیاتی تا پایان مرداد 99 الزاما مشمول 

مالیات مقطوع سکه موضوع دستورالعمل خواهند بود. 

ابلاغیه مالیاتی برای مشاغلی که در 
سامانه پایانه  فروشگاهی ثبت نام نکردند

بر اساس بخشنامه معاون درآمدهای مالیاتی سازمان 
امور مالیاتی، صاحبان مشاغل 15 گروه دوم که ملزم به 
استفاده از پایانه فروشگاهی از ابتدای سال 99 بودند، در 
صورت ثبت کارتخوان، مشمول مالیات مقطوع هستند. 
محمد مسیحی اعام کرد: صاحبان مشاغل 15 گروه دوم 
که ملزم به استفاده از پایانه فروشگاهی از ابتدای سال 99 
بودند، در صورت ثبت کارتخوان، مشمول مالیات مقطوع 
هستند. در این بخشنامه آمده است: پیرو دستورالعمل 
ش��ماره 51۰/99/2۰۰ م��ورخ 1۳89/۰5/11 با موضوع 
مالیات مقط��وع عملکرد س��ال 1۳98 برخی صاحبان 
مش��اغل در اجرای تبصره م��اده 1۰۰ اصاحی مصوب 
1۳94/۰4/۳1 قانون مالیات های مس��تقیم و با توجه به 
ابهامات مورد استعام ادارات کل امور مالیاتی در ارتباط 
با بند 15 دستورالعمل مذکور، به اطاع می رساند نظر به 
صراحت مفاد قس��مت اخیر بند 15 دستورالعمل، صرفا 
صاحبان حرف و مشاغل پزشکی، پیراپزشکی، داروسازی 
و دامپزشکی که در اجرای حکم بند »ی« تبصره ۶ قانون 
بودجه سال 1۳98 و بخشنامه های صادره مرتبط با آن در 
سال 1۳98 ملزم به نصب و استفاده از پایانه فروشگاهی 
)کارتخوان بانکی( شده اند، لیکن به تکالیف قانونی خود 
تا پایان بهمن ماه س��ال 1۳98 عمل ننموده اند، مشمول 
دس��تورالعمل فوق الذکر نب��وده و ملزم به انجام تکالیف 
قانونی در تسلیم اظهارنامه مالیاتی در موعد مقرر قانونی 

خواهند بود. 

بورس

اقتصادی

مالیات

»وطن امروز« از جزئیات دومین جلسه مجلس و دیوان محاسبات
 برای احقاق حقوق کارگران هفت تپه گزارش می دهد

هفته اقدام

شکایت نمایندگان مجلس از آخوندی و زنگنه به دلیل »ترک فعل«
نماینده مردم نجف آباد از شکایت خود و برخی نمایندگان مجلس از زنگنه و آخوندی به قوه قضائیه به دلیل »ترک فعل« خبر داد. ابوالفضل ابوترابی گفت: یکی از این ترک 
فعل ها، توقف ۶ ساله ساخت مسکن و بی تدبیری آقای آخوندی در توسعه ساخت مسکن بود که امروز مستأجران را ناراضی و نسبت به نظام هم بدبین کرده است. ابوترابی 

تصریح کرد: وزیر نفت نیز تمام اقدامات بزرگ نفتی را که باعث می شد از وابستگی به نفت خام جدا شویم و به سمت فرآورده آن حرکت کنیم، متوقف کرده است.

شنبه 25 مرداد 13۹۹
وطن امروز     شماره 2۹۹۹

گ�روه اقتص�ادی: نمایندگان مجلس 
اخیرا از طرحی برای تغییر س��ازوکار 
س��همیه بندی بنزین خبر دادند. بر اساس طرح نمایندگان 
مجلس، ماهانه به هر فرد مقدار مشخصی بنزین تعلق می گیرد 
که می تواند آن را مصرف کند یا به قیمت 9۰ درصد فوب خلیج  
فارس به دولت تحویل دهد. احمد امیرآبادی، عضو هیأت رئیسه 
مجلس هم اخیرا اعام کرد این طرح در صحن علنی مجلس 

اعام وصول شده است. 
سال 8۶ بود که طرح سهمیه بندی بنزین با هدف کنترل 
مصرف بنزین به شکل امروزی اجرا شد. مطابق این طرح به هر 
خودرو سهمیه ای مشخص از بنزین تعلق می گیرد. ۳ سال پس 
از اجرای طرح سهمیه بندی بنزین، طرح هدفمندی یارانه ها هم 
اجرا شد که بر اساس آن، یارانه حامل های انرژی حذف شده 
و بخشی از مبلغ حاصل از آن به حساب مردم واریز می شود. 
از چند س��ال گذشته به این سو س��ازوکاری جایگزین برای 
توزیع بنزین مطرح شد. بر اساس این طرح، سوخت یارانه ای 
به جای خودروها به افراد تعلق می گیرد. به این صورت که هر 
ماه سهمیه مشخصی از سوخت به حساب تمام افراد )اعم از 
مالکان خودرو و افراد بدون خودرو( واریز می شود. هدف اصلی 
این طرح، بهره مند شدن افراد فاقد خودرو از یارانه سوخت است. 

رونمایی س�خنگوی کمیس�یون ان�رژی از ط�رح جدید  ■
سهمیه بندی

ب��ا آغاز ب��ه کار مجلس جدید، این طرح به طور جدی در 
دستور کار چند تن از نمایندگان مجلس قرار گرفت. دوشنبه 
هفته گذش��ته بود که س��خنگوی کمیسیون انرژی مجلس 
ش��ورای اسامی از تهیه طرحی در مجلس به منظور تغییر 
در شیوه سهمیه بندی بنزین خبر داد. مالک شریعتی نیاسر با 
اشاره به جزئیات طرح مجلس درباره تغییر در سهمیه بندی 
بنزین، بیان کرد: بر اساس شیوه سهمیه بندی که این روزها 
اجرایی می شود حدود 5۰ درصد خانواده ها که خودرو ندارند 
از یارانه انرژی بی بهره اند و در واقع نحوه توزیع یارانه سوخت 
ناعادلانه است و لازم است اصاح شود. وی در ادامه اظهار کرد: 

بر اس��اس طرحی که مجلس 
طراحی کرده اس��ت پیشنهاد 
شده س��همیه بنزین به جای 
خودروه��ا به اف��راد خانواده ها 
تخصیص داده ش��ود. در این 
طرح پیش بینی ش��ده به هر 
ف��رد از جامعه ماهانه 2۰ لیتر 
بنزی��ن تعلق گیرد. همچنین 
پیش بینی شده سامانه ای برای 

فروش بنزین افرادی که خودرو ندارند، تهیه شود. سخنگوی 
کمیسیون انرژی مجلس شورای اسامی تصریح کرد: از سوی 
دیگر در این طرح دیده شده که دولت سهمیه بنزین افرادی را 
که فاقد خودرو هستند، آخر ماه بردارد و به جای آن کارت بانکی 
افراد را شارژ کند تا آنها بتوانند کالا خریداری کنند. شریعتی 
افزود: این طرح  در حال حاضردر نوبت اعام وصول قرار دارد. 
2 روز پس از این اظهارات، وزیر نفت با اشاره به اینکه درباره 
تغییر سهمیه بندی بنزین در دولت بحث نشده، گفت:  هنوز 
مشخص نیست چه چیزی در مجلس به تصویب می رسد، با 
این حال مقدار بنزین سهمیه ای تغییر نخواهد کرد اما در آن 
صورت، بنزین به یک قیمت خواهد بود و بقیه آن در حساب 
یارانه افراد واریز می شود. بیژن زنگنه چهارشنبه هفته گذشته 
در حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران با بیان اینکه 
تغییر سهمیه بندی بنزین در دولت بحث نشده و بستگی دارد 
چه چیزی تصویب شود، ادامه داد: در طرح مجلس پیشنهاد 
اختصاص 2۰ لیتر بنزین به هر فرد در ماه مطرح شده که به 
معنای ۰/۷ لیتر در روز است. وی افزود:  در این صورت میزان 
بنزین سهمیه ای عددی حدود ۶۰ میلیون لیتر در روز خواهد 
بود که با میزان فعلی برابر است. در آن صورت، بنزین به یک 

قیمت خواهد ب��ود و بقیه آن 
در حس��اب یارانه اف��راد واریز 

می شود. 
آخری�ن جزئی�ات ط�رح  ■

نمایندگان برای سهمیه بندی 
بنزین

آخرین اظهار نظر رس��می 
در ای��ن ب��اره توس��ط عض��و 
هیأت رئیس��ه مجلس مطرح 
شد که جزئیات طرح نمایندگان را تشریح کرد. احمد امیرآبادی 
فراهانی با اشاره به طرح مجلس، سهمیه بنزین هر فرد را ۳۰ 
لیتر اعام کرد. این رقم البته 5۰ درصد بیش از رقمی است 
که سخنگوی کمیسیون انرژی و وزیر نفت اعام کرده بودند. 
امیرآبادی با اشاره به اینکه »طرح سهمیه بندی بنزین سرانه 
خانوار« در صحن علنی مجلس به صورت عادی اعام وصول 
شد، گفت: بر اساس این طرح، ماهانه به هر فرد ۳۰ لیتر بنزین 
سهمیه ای پرداخت خواهد شد که به کارت سرپرست خانوار 
واریز می شود و سرپرست فرصت دارد تا پایان ماه آن را مصرف 
کند و اگر مقداری از آن باقی ماند، زمانی که دولت می خواهد 
کارت سرپرست را مجدد شارژ کند موظف است کل باقی مانده 
آن را براساس قیمت 9۰ درصد فوب خلیج  فارس خریداری و به 
حساب سرپرست واریز کند که زیرساخت های این طرح توسط 
شرکت پخش و پالایش فرآورده های نفتی آماده شده است. 

نماینده مردم قم در مجلس با تاکید بر اینکه در این طرح 
سی ان جی و گازوئیل گران نخواهد شد، افزود: تاکید داریم که 
سرانه مورد نیاز حمل و نقل عمومی گران نشده و سهمیه بنزین 

هم به تاکسی ها تعلق گیرد. 
وی افزود: اگر نفت گران شود و قیمت فوب افزایش پیدا 

کند کس��ی که مص��رف بنزین کمتری دارد پول بیش��تری 
دریافت خواهد کرد. ما بنزین به کسی نمی دهیم، بلکه یارانه 

بنزین می دهیم. 
طرح جدید س�همیه بندی بنزین به نفع دهک های پایین  ■

جامعه
عضو هیأت رئیس��ه مجلس ش��ورای اس��امی با اشاره به 
اثر تورمی اجرای این طرح گفت: بر اس��اس بررس��ی مرکز 
 پژوهش ه��ای مجلس، اثر تورمی این طرح در دهک های بالا
4 درص��د بوده و در دهک های پایین حتی ضریب جینی را 
بهبود می بخشد. برخی این طرح را قبول ندارند، لذا می گویند 
هرکس��ی باید به پمپ بنزین مراجعه کند و سهم خود را در 

گالن بگیرد اما اینگونه نیست. 
امیرآبادی گفت: پیش بینی شده 2۰ درصد از درآمد دولت 
از این طریق به گازسوز کردن تاکسی ها و وانت بارها اختصاص 
یابد، البته به آنها فرصت داده می شود خودروی خود را گازسوز 
کنند تا کرایه ها گران نشود که این مبلغ به صورت وام خواهد 
بود. ۶۰ درصد باقیمانده نیز برای اشتغال زایی در اختیار دولت 
قرار خواهد گرفت. پیش بینی می کنیم با اجرای این طرح 1۰ 

تا 15 میلیون لیتر کاهش مصرف خواهیم داشت. 
در طرح هدفمندی یارانه ها قانون اجرا نشد ■

امیرآبادی در پاسخ به این سوال که چنین شرایطی در طرح 
هدفمندی یارانه ها هم پیش بینی شده بود اما آنگونه که باید به 
بخش های لازم اختصاص پیدا نکرد، گفت: در طرح هدفمندی 
یارانه ها قانون بدرستی اجرا نشد، رئیس جمهور وقت در این 
ط��رح به همه یارانه داد، در حالی که 5۰ درصد این طرح به 

یارانه نقدی اختصاص داشت. 
عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسامی بیان کرد: در این 
طرح به کسی یارانه مستقیم پرداخت نمی شود که با کمبود 
منابع مالی روبه رو شویم، بلکه به هر فرد ۳۰ لیتر بنزین تعلق 
می گیرد که به حساب سرپرست خانوار واریز می شود. اینکه 
سرپرست می خواهد این بنزین را مصرف کند یا اجازه دهد 

دولت بفروشد، تصمیم با خودش است.

»وطن امروز«    از جزئیات طرح نمایندگان برای تغییر سازوکار سهمیه بندی گزارش می دهد

جراحی سهمیه بندی
مجلس

معاون فنی و حسابرسی امور اقتصادی  و  زیربنایی دیوان محاسبات در گفت و گو   با »وطن امروز«:

    سازمان خصوصی سازی، شرکت ها را پس از  واگذاری رها می کند     
معاون فنی و حسابرسی امور اقتصادی و زیربنایی دیوان محاسبات و مامور این نهاد نظارتی برای پیگیری مشکلات واگذاری 
شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه به »وطن امروز« گفت: در ماجرای هفت تپه و برخی دیگر از خصوصی سازی های 

انجام شده طی سال های اخیر، نه تنها اصل 44 قانون اساسی اجرایی نشده، بلکه خلاف آن عمل شده است. 
س�عید بیت عفری ادامه داد: با بررسی س�ازوکار و روند اجرای خصوصی سازی ها  توسط دیوان محاسبات، عمده ترین 
مشکلی که در واگذاری ها وجود دارد، بحث عدم اهلیت مشتریان و نحوه قیمت گذاری این بنگاه هاست. شرکت کشت و 
صنعت نیشکر هفت تپه نیز از این قاعده مستثنا نبوده و همین روند را دنبال کرده است. دیوان محاسبات، بعد از واگذاری 

با رسیدگی و بررسی هایی که داشت، همان موقع موضوع را به دادسرا ارجاع داد. 
وی تشریح کرد: نخستین اشکال وارده، عدم اهلیت خریدار بود. هفت تپه یک واحد تولیدی معمولی نیست، این محل 

یک بنگاه استراتژیک است و خریدار آن هم باید شرایط خرید یک واحد استراتژیک را داشه باشد که نداشته است. 
دومین اش�کال هم ابهامات موجود در قیمت گذاری ش�رکت اس�ت و اشکال سوم هم نبود نظارت پس از واگذاری این 
مجموعه بود. متاسفانه عدم نظارت پس از واگذاری، نارسایی ای است که در کل روند خصوصی سازی قابل مشاهده است. 
سازمان خصوصی سازی، شرکت ها را پس از واگذاری رها می کند. این موضوع تبدیل به یک رویه شده است و باید هر چه 

زودتر ادبیات و سیاست رهاسازی از قاموس خصوصی سازی رخت بربندد. 
بیت عفری در توضیح اقدامات دیوان محاسبات درباره حل مشکلات شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه اظهار کرد: در 
شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه، با توجه به مشکلاتی که پس از واگذاری برای آن پیش آمد و در سال جاری هم این 
مشکلات تشدید شد، دیوان محاسبات به ماجرای این شرکت به صورت جدی ورود پیدا کرده است و تا حل کامل این مشکل 
قطعا پای کار خواهد ایستاد. در راستای حل مشکل کارگران این شرکت، مجلس شورای اسلامی نیز تاکنون 2 جلسه مهم را 
به ریاست دکتر نیکزاد، نایب رئیس مجلس و با حضور نمایندگان نهاد های مختلف و نمایندگان کارگران برگزار کرده است. 
وی خاطرنش�ان کرد: ما در دیوان محاس�بات پس از جلسه روز چهارشنبه 15 مردادماه، کارگروهی را روز یکشنبه با 
حضور نماینده سازمان بازرسی، رئیس سازمان خصوصی سازی و بنده تشکیل دادیم و پس از بحث و بررسی این موضوع، 
صورتجلسه آن را برای جلسه دوم مجلس در اختیار دکتر نیکزاد قرار دادیم. دیوان محاسبات اقدامات قانونی خود را به 
عنوان یک نهاد ناظر مستقل و در راستای ماموریت های خود که نظارت بر عملکرد دستگاه های اجرایی بویژه پاسداری از 

حقوق بیت المال است، دنبال خواهد کرد و ان شاءالله مردم نتایجش را در آینده نزدیک خواهند دید.


